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בנוסח של התפילה בחנוכה אנחנו אומרים כך: "בִּימֵי מַתִּתְיָה בֶן יוֹחָנָן 
כֹּהֵן גָּדוֹל חַשְׁמוֹנָאִי וּבָנָיו..." 

עַל  מַדְלִיקִין  אָנוּ  הַלָּלוּ  "הַנֵּרוֹת  גם בהדלקת הנרות אנחנו מדגישים 
כֹּהֲנֶיךָ  יְדֵי  עַל  הַזֶּה  בַּזְּמַן  הָהֵם  בַּיָּמִים  לַאֲבוֹתֵינוּ  שֶׁעָשִׂיתָ  הַנִּסִּים... 

הַקְּדוֹשִׁים".

הכהנים  חשמונאי  בני  "וגברו  חנוכה  בהלכות  כותב  הרמב"ם  גם 
מדגיש  הרמב"ם  גם  מידם",  ישראל  והושיעו  והרגום  הגדולים 
מדוע כל כך חשוב להדגיש  הגדולים".  "הכהנים  היו  שהחשמונאים 
שכל ההצלה הייתה "עַל יְדֵי כֹּהֲנֶיךָ הַקְּדוֹשִׁים"  מה זה משנה? ואם 
הם היו יהודים רגילים, זה לא נס? וגי הנס הוא גדול רק בגלל שזה 

"עַל יְדֵי כֹּהֲנֶיךָ הַקְּדוֹשִׁים"? 

השאלה ידועה ומפורסמת. ואפשר ליישבה:
נובעת  שלהם  שהמלחמה  אנשים  יש   - מלחמות  סוגי  שני  ישנם 
מהמידות שלהם, מהטבעים שלהם, זה עדיין לא הופך את המלחמה 
למלחמת מצווה. למשל, בוודאי שמעתם על מרד גטו ורשה. אלו היו 
קומץ של יהודים ששרדו את השואה בורשה, הגרמנים כיתרו אותם 
וצימצמו אותם עד שהם החליטו "אנחנו לא נמות כמו שפנים, אנחנו 
נראה להם מה זה, אנחנו נמות כמו גברים". ואז היהודים הללו נלחמו 
זו מלחמה  הזאת?  זו המלחמה  נשמתם האחרונה. מה  עד  ונלחמו, 
שבאה מתוך רצון טבעי שיש לכל בן אדם - רצון לא למות כמו שפן 
הוא  גם  אז  אסבול  אני  אם  אני!  מי  לו  אראה  "אני  גבר,  כמו  אלא 
יסבול". זה לא נקרא מלחמת קודש, זאת מלחמה טבעית. ככה רבים 

גם כלבים או תרנגולים...

מתי זה נחשב למלחמת קודש? ברגע שאני לא נלחם בשביל עצמי 
"לא  השם!  לכבוד  נטו  נלחם  אני  אלא  אותי,  מעניין  לא  זה  בכלל, 

בשבילי ולא בשביל בית אבא, אני נלחם על כבוד שמיים".  

יודעים  ביותר. אתם  גבוהה  דרגה  זאת  כבוד שמיים  להילחם מתוך 
שלפעמים קורה שיש חילול שבת, לפעמים רואים מכוניות נוסעות 
'שאבבבבבססס'  ולצעוק  אבן  לתפוס  יכול  אחד  איזה  ואז  בשבת, 

ובום! האם זה אומר שאכפת לו מהשבת? האם פעולה כזאת מגלה 
פשוט  שהוא  להיות  יכול  דווקא,  לאו  בעצמות?  לו  בוערת  שהשבת 
טיפוס חמום מוח והוא לא יודע איפה להוציא את זה. אז אם עכשיו 
זה  לו איפה להוציא את העצבים שלו. אז הפעם  יש  עברה מכונית 
מכונית, מחר זה יכול להיות ההורים שלו או האחיות שלו. זה עוד לא 

מגלה עליו שאכפת לו מהשבת. 

מה היה הניסיון של אברהם אבינו? עקידת יצחק. ולמה? כי אברהם 
כזה  אדם  לוקח  ואתה  ולתת...  ולתת  לתת  חסד,  מהותו  כל  אבינו 
ואומר לו "תישחט את הבן שלך!" והוא למרות הסתירה של המהות 
יְרֵא  כִּי  יָדַעְתִּי  "עַתָּה  נאמר  כך  על  השם,  רצון  את  לקיים  שש  שלו 

אֱלֹהִים אַתָּה..." - עשית ההיפך מהתכונות שלך למען הקב"ה. 

"תֻּמֶּיךָ  חסד,  זה  שלהם  התכונה   - גדולים  כהנים  ובפרט   - כהנים 
הגבורה.  מידת  נקראים  לויים  להבדיל  ואילו  חֲסִידֶךָ",  לְאִישׁ  וְאוּרֶיךָ 
עם  על  לכפר  הקורבנות  את  מקריבים  הם  חסד,  של  סמל  זה  כהן 
הֲרֹן,  נוּ בִּקְדֻשָּׁתוֹ שֶׁל אַֽ ישראל. כהנים זה רק לעשות שיהיה "אֲשֶׁר קִדְּשָֽׁ
על  לכפר  זה  כהנים,  ברכת   - הֲבָה"  בְּאַֽ יִשְׂרָאֵל  אֶת־עַמּוֹ  לְבָרֵךְ  נוּ  וְצִוָּֽ
העוונות שלנו, ואם אתה רואה שהכהנים שהם סמל החסד והאהבה 
נלחמים, מה זה אומר? זה סימן שזה לא מלחמה של טבע אלא זה 

מלחמת קודש, לכן ההדגשה היא "עַל יְדֵי כֹּהֲנֶיךָ הַקְּדוֹשִׁים".  

שלא  אדם  מבוטל.  אדם  זה  קדוש  שאדם  כותב  זיע"א  הארץ'  'פרי 
רואה את עצמו בכלל, הוא בטל לרצון השם. לא סתם כתוב "כֹּהֲנֶיךָ 
הַקְּדוֹשִׁים", הם אנשים שבכלל לא חושבים על האינטרס שלהם, מה 

שמעניין אותם זה נטו מה שהשם רוצה. 

של  גישה  מתוך  הולך  כשאתה  לניסים?  זוכים  מתי  יודעים  אתם 
לעשות קידוש השם, לא כי אתה עצבני ועכשיו החלטת להשתולל. 
גם כשאתה נלחם, גם כשאתה רוצה לעשות איזושהי מלחמה – קודם 
כל תבדוק טוב את עצמך, מאיפה אתה מגיע ולאן אתה הולך? האם 
אתה נילחם בגלל הכבוד האבוד שלך? מה יוצא לקב"ה מכל הסיפור 

הזה? 

שנזכה כולנו ללכת בדרך האמת. חנוכה שמח. 

מרד החשמונאים מול גטו ורשא

עצה לזרע של קיימא
?

גיליון שבועי לקירוב לבבות ואהבת הבורא

Derech.alon@gmail.com יש לכם שאלה לרב? שלחו אלינו!

שלום הרב, 

נחשפתי אליך דרך אשתי היקרה שאוהבת לקרוא את 
העלון ולשמוע את השיעורים של דרך הבעל שם טוב. 
אנחנו נשואים כבר כמה שנים ועוד לא זכינו לזרע של 

קיימא.

ניסיתי כבר המון סגולות כולל תפילות בציון רשב"י, 
לא  אני  ועוד.  גברא  יצחק  הרב  עקיבא,  ר'  אשת  רחל 
יודע כבר מה לעשות, אשתי ואני לא ממש מדברים על 
זה אבל כל חודש מחדש לצערי יש תחושה קשה של 
אותי  הרב מפחידה  לעשות  מה  יודע  לא  אני  אכזבה. 
יודע מה  המחשבה שאנחנו נהיה בלי ילדים ואני לא 

יהיה בעתיד. אציין שאשתי נבדקה והרופא אמר שנלך 
ואני  פועה  גם רצתה שנפנה למכון  לטיפולים. אשתי 
לי עצות כיצד  זה. אשמח אם תוכל לתת  פסלתי את 

לפעול.

ידידי היקר, שמעתי את הסיפור שלך ואני מאוד מאוד 
בשורות  לנו  שותף לשמחתך, שתבשר  להיות  אשמח 
של  קודש  בזרע  נפקדה  הגברת  ה'  שבעזרת  טובות 

קיימה.
מה  אחרי  לך  מציע  הייתי  שביקשת,  לעצה  בקשר 
מאוד  כדאי  אחרים,  ולצדיקים  שמעון  לרבי  שהלכת 
זיע"א  פריינד  אשר  ר'  לציון  להגיע  מאוד  ומומלץ 

)תשאל  בירושלים  המנוחות  בהר  כבוד  מנוחתו  אשר 
את  למצא  כיצד  אותך  להדריך  ישמחו  במשרד, 
בעז"ה.  כדאי  זה  מדוע  גם  לך  יסביר  ואני  המקום(, 
וזאת מכיון שאתה הולך בדרך של הצדיק, לכן, הצדיק 
בשבילך  יעשה  הוא  בשבילך,  מחויב  מרגיש  ממש 
את הכל! כי אתה הולך בדרך שלו, ומימלא יש קשר 

ביניכם - קשר בנפשות. 
ורעייתך  אתה  תשתדלו  רב  בחום  ממליץ  אני  ולכן 
לפקוד את הציון של ר' אושר כמה שיותר מהר, וזכותו 
והתפילות והתהילים והדמעות שלך ושל אשתך יביאו 
כולנו.  לשמחת  שתהיה  ענקית   ישועה  ה'  בעזרת 

בשורות טובות.

 תשובת הרב: 
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"אבא אני לא יכול בלעדיך"! האם זו סיסמה או שם משתמש?
האם היהדות מתנגדת שהאדם יצליח ויעלה מעלה מעלה? ההיפך הוא הנכון!

יוון  זו   - תהום"  פני  על  "וחושך  במדרש:  נאמר 
אָמְרוּ כתבו לכם  ישראל,  עיניהם של  שהחשיכה 

על קרן השור שאין לכם חלק באלקי ישראל". 

עיניהם  "החשיכה  ההגדרה  פלא, מה פשר  ממש 
מדרש:  אותו  על  נוספת  ושאלה  ישראל"?  של 
מה ראו היוונים לדרוש מאיתנו לכתוב את דברי 

הכפירה הללו דווקא על קרן השור?

כולנו מכירים את דברי חז"ל על פך השמן הטהור 

אבל  החנוכה,  עניין  כל  ממנו השתלשל  שנמצא, 
שאלות  כמה  מגלים  חז"ל  דברי  את  כשקוראים 

מאוד מעניינות, בואו תשמעו:

טמאו  להיכל  יוונים  "שכשנכנסו  הגמרא:  אומרת 
בית  מלכות  וכשגברה  שבהיכל,  השמנים  כל 
חשמונאי ונצחום, בדקו ולא מצאו אלא פך אחד 
 של שמן, שהיה מונח בחותמו של כהן גדול" וכו'.  
למנורה?  לשמן?  דווקא  היוונים  נטפלו  מדוע  א. 
הקרבת  היה  המקדש  בית  של  עניינו  עיקר  הרי 
הקורבנות, היו צריכים הם לכאורה להרוס קודם 

את המזבח?

שהיה  אחד  שמן  פך  אלא  מצאו  ולא  "בדקו  ב.  
כאן  יש  לכאורה  גדול"  כהן  של  בחותמו  מונח 
שנמצא  יודעים  היינו  אם  לנו  די  דברים,  אריכות 

דווקא  היה  חשוב  מדוע  טהור,  אחד  שמן  פך 
לציין לנו שהוא היה מונח בחותמו של כהן גדול? 
שלא  בחנוכה  מעניין  משהו  יש  הלאה,  נמשיך 
צריך  יהודי  המצוות  בכל  המצוות.  בכל  מוצאים 
לדעת מה עיקר הדין, ואם רוצה להחמיר הרי הוא 
מחמיר. אבל בחנוכה עיקר ההלכה היא "נר איש 
וביתו" כלומר כל יום נר אחד. והמהדרין מדליקים 
הוא  המהדרין  מן  והמהדרין  ואחד.  אחד  לכל  נר 

להדליק בכל יום נר נוסף. והנה בחנוכה 

המצווה  את  מקיימים  לדורותיו  ישראל  עם  כל 
בדרך של "מהדרין מן המהדרין", ולא מצינו שיש 
מישהו שמדליק נר יחיד בלבד בכל יום! מה קרה 
במסכת  נאמר  בחנוכה?  מהדרים  כולם  שלפתע 
שבת )כא.(: "מצוותה משתשקע החמה עד שתכלה 
רגל מן השוק" – מצוות נר חנוכה משקיעת החמה 
מדוע  שלנו  השאלה  השוק,  מן  רגל  שתכלה  עד 

תלו את המצווה בשקיעת החמה?

עוד מובא בגמרא שם "תנו רבנן נר חנוכה מצוה 
ננסה  פה  גם  מבחוץ"  ביתו  פתח  להניחה על 
להבהיר מה עומד מאחורי המסר "על פתח ביתו 
את  המסמלים  ימים  הם  החנוכה  "ימי  מבחוץ? 
בדורנו,  ובפרט  בכל השנה  ישראל  עם  המצב של 
במה דברים אמורים? את יסוד הדברים אומר בעל 
ה"קדושת לוי" - ר' לוי יצחק מברדיטשוב זיע"א:

היוונים טענו שבן אדם בא לעולם כדי לפתח את 
ה"אני" שלו, לפתח את היכולות שלו, מה שנקרא 
את  לגדל  צריך  אתה  אישית".  "העצמה  בלשוננו 
שנשמע  ממנו  מצפים  ואנחנו  שנולד,  התינוק 
מנהל  פרופסור,  דוקטור,   – ונצורות  גדולות  עליו 

מחלקה בהדסה עין כרם, מדען...

מרכזיות:  ערים  שתי  היוונים  הקימו  כך  לצורך 
העולמי  המרכז  היה  ב'ספרטא'  ואתונה.   ספרטא 
לפיתוח גופני, ספורט, שם דחפו לעוצמות גופניות, 
קופץ  מהר,  הכי  רץ  אותך  לראות  רוצים  אנחנו 
לגובה, מרים משקולות, שחיין מהיר. וככל שתהיה 
יותר עוצמתי תזכה במדליה באולימפיאדה, אתה 
תהיה הכי גדול מכולם.  עד היום התרבות של יוון 
קיימת, עד היום יש את ענף הספורט ששם אנחנו 
מעצימים את הספורטאי. עד היום אנחנו סוגדים 

לחיצוניות ולמראה הגופני.

עסקו  ששם  'אתונה',  העיר  היתה  זאת,  לעומת 
קמו  שם  וההבנה,  ההיגיון  השכל,  בפיתוח 
'ככל  טענו:  שם  יוון,  של  הגדולים  הפילוסופים 

שאתה יותר יודע, כך אתה שווה יותר'. 

האם היהדות מתנגדת שהאדם יצליח ויעלה מעלה 
כמו  אין  הנכון:  הוא  ההיפך  ושלום!   חס  מעלה? 
התורה והמצוות שמגדלות ומרוממות את האדם 
לגבהים אנושיים בלתי נתפסים, אלא ההבדל הוא 
עם  שיטת  נסביר:  ומיד  לשם!  להגיע  איך  בדרך 
קטנצ'יק,  לעולם  בָּאתָ  הפוך,  בדיוק  היא  ישראל 
מסכן ואומלל שלא יכול להתקיים בכוחות עצמו. 
כמו  שאתה  הזאת  התובנה  את  כי  סתם,  לא  זה 
בעולם  חייך  ימי  כל  להחזיק  אמור  הנך  תינוק, 
 - חייך  מעברי  מתוך  שתגלה  ידי  על  איך?  הזה. 
למשל, בילדים, בחינוך, בפרנסה, בשלום בית וכו' 
- כמה אתה חסר אונים, כמה אתה חלש ביכולת 
שלך להגשים את כל מה שאתה מאחל לעצמך... 
יש  איך  חלש,  כזה  אתה  'אם  אותך:  וכשישאלו 
לענות  תוכל  בית?  הקמת  איך  משפחה,  כזו  לך 
ללא היסוס: "זה לא אני זה היה הרחמים של ה'".  
החולשות  בגלל  דווקא  בזה?  בטוח  אתה  מהיכן 
את  בו  היו  המלך?  דוד  את  מכיר  אינו  מי  שלך.  
כל המעלות שבעולם! בלימוד תורה, בעבודת ה', 
בתפילות, בלחימה, יפה תואר, נגן, משורר, חכם... 
ומה הוא אומר על עצמו? "ואנכי תולעת ולא איש 

חרפת אדם ובזוי עם". 

ואפר  עפר  שהוא  שלך  אבא  על  יגיד  מישהו  אם 
האם תשאיר אותו רגע אחד לידך? והנה אברהם 
אבינו - האבא של עם הנצח, לאיזו מסקנה הוא 

עונג שבת עם הרב שליט"א

השור מסמל סמל ועוצמה והקרן מסמלת את שיא העוצמה



הגיע בחייו? "ואנכי עפר ואפר". משה רבינו, שלא 
ישראל  כל  של  רבם  כמותו,  נביא  יהיה  ולא  היה 
צדקנו,  משיח  בביאת  כולל  הדורות,  כל  למשך 
במשך  הגיע  הוא  מסקנה  לאיזו  יודעים  ואתם 
120 שנות חייו? "ונחנו מה" – מה אנו ומה חיינו.  
ההשקפה היהודית היא שהבאנו אותך פה לעולם 
אלא  בומבסטי,  או  כריש  או  תותח  שתצא  לא   -
רוצים  רוצים שתגלה את אפסיותך,  בדיוק הפוך, 
וזה  יכול בלעדיך".  "אבא, אני לא  שתגיע להבנה 

מה שיוביל אותך להצלחה!!!

על  תסתכל  פשוט  הנסתר.  תורת  לא  זה  רבותיי, 
לעצמו  אומר  האדם  זה.  את  ותראה  שלך  החיים 
"אני מחתן את הילדים שלי", וכי אתה יכול לחתן 
והוא   21 לגיל  הגיע  שלו  הבן  שלך?  הילדים  את 
שואל את אבא שלו "אבא, אפשר לצאת לדרך?" 
לדאוג  מה  לך  אין  ה',  בעזרת  "כן,  עונה  והאבא 
וגם יש לך שֵׁם  יחטפו אותך, אתה גם נראה טוב 
מהחטופים...".  תהיה  אתה  הישיבות,  עולם  בכל 
להגיע  מתחילות  לשדכנים,  לפנות  מתחילים 
מסתובב  עדיין  והאבא  שנתיים  עוברות  הצעות, 
התאמה  ש'אין  בגלל  זה  פעם  להצעה,  מהצעה 
או  קָשָׁה,  שלה  שהאמא  בגלל  ופעם  למשפחות' 
שאבא שלה רודן... ועד שהוא כבר נפגש, אין את 
החיבור והכימיה. האבא אמר שיחטפו אותו, איפה 

זה? 

והנה הגיע התפנית: הבן פונה לאבא "מה עושים? 
אבל זה  23" והאבא עונה "אני מנסה  אני כבר בן 
לא הולך" הוא רק הוציא את המילים "לא הולך" 
מפיו, והוא מקבל טלפון משדכנית... לא פחות ולא 

יותר אחרי ארבע פגישות אמרו "מזל טוב". 

החתן  של  האבא  את  כיבדו  האירוסין  במסיבת 
"רבותיי,  אמר?  שהוא  חושבים  אתם  מה  לדבר, 
היא  למטרה  ההיצמדות  ויתור,  האי  הנחישות, 
שהביאה את ההישג הנפלא הזה של השידוך היקר 
שקם כאן לפנינו. זו נחישות שלי ושל האמא אני 
חייב להודות פה לאשתי, בזכותה יש כאן שידוך".  
כמה פספוס כואב יש כאן! שנתיים שלמות אתה 
אחרי  רק  כלום,  להזיז  הצלחתם  לא  ואשתך 
לעזור  יכול  לא  "אני  המילים  את  מפיך  שהוצאת 
לך, זה לא הולך" כבר קיבלת טלפון מהשדכנית. 
שלך  ונחישות  שאתה  לכולם  מוכר  אתה  איך  אז 

הביאו את השידוך הזה? 

רבותיי, זה לא משהו לא מובן, תקרא את המפה 
לומר עשרים  יכול  ותראה. אתה  של החיים שלך 
פעמים לילדים שלך "כנסו להתרחץ" ואין עם מי 
לדבר! אם למקלחת אתה לא יכול להכניס אותם, 
ואם לשלוח אותם לישון אתה לא יכול - אתה בא 
אתה  שלהם  והתאוות  היצרים  כל  שנגד  לי  לומר 
תוכל? אז איך אתה יכול לומר לעצמך 'אני חינכתי 
הסוד  לוי":  ה"קדושת  אומר  שלי'?  הילדים  את 
חלשים"  "אנחנו  אחזו  שהם  החשמונאים  של 
'על  בתפילת  עליהם  אומרים  שאנו  הסיבה  וזו 
הניסים' – מסרת גיבורים ביד חלשים,  הרי כידוע 

שהמכבים היו גיבורי חיל מאין כמותם, אלא יהודה 
מי  אותו  - כששאלו  הגבורה שלו  כל  עם  המכבי 
אתה? הוא ענה אני חלשלוש! וכל הגבורה והכח 
ובגלל זה  שבי זה לא שלי, אלא הרחמים של ה', 
הם ניצחו! כי הניצחון ביהדות מגיע דווקא מתוך 
הכרת החולשה שלך, ואז הניצחון הוא מעל גבולות 

הטבע! נר אחד מספיק פה לשמונה ימים!

"סומך ה' לכל הנופלים" את מי  אומר דוד המלך 
מי  'נפילה'.  שהם  שאוחזים  אלה  את  סומך?  ה' 
זוקף אותו! אבל אם אתה  כפוף ה'  שאוחז שהוא 
אוחז שאתה כבר זקוף ויציב וחזק, ה' לא יסמוך 
אותך, הוא יתן לך להסתדר לבד בחיים, וזה ממש 

לא מומלץ. 

השור  מאוד!   חזק  היוונים  נלחמו  הזה  בסוד 
את  מסמלת   – השור  וקרן  ועוצמה.  כח  מסמל 
ישראל  לעם  אומרים  היוונים  העוצמה.   שיא 
רוצים  אנחנו  עוצמתיים,  שתהיו  רוצים  אנחנו 
יותר,  מהר  שתרוצו  חדש,  עולמי  שיא  שתעשו 
"כתבו  סייבר  מעצמת  תהיו  עצמכם  את  תפתחו 
יכול להסתדר בכוחות  לכם על קרן השור" שאני 
אלו  עפ"ל.  ישראל  באלוקי  חלק  לנו  אין   – עצמי 
ולכן זה נחשב - "החשיכה  לא עיניים של יהודי, 
עיניהם של ישראל" - את המבט שלנו על החיים. 
המבט שפותח לך את כל השערים. שרק כשאתה 
נמוך, אתה יכול להביא לעצמך הצלחות אמיתיות 

בשטח! תבדקו זה עובד!

"הוא  בעלה,  על  מתלוננת  אלי,  התקשרה  מישהי 
לו  אכפת  לא  מהבית,  לו  אכפת  לא  אדם,  בן  לא 
אותה  שאלתי  מכלום"  לו  אכפת  לא  מהילדים, 
לי  עונה  והיא  בבית?"  אליו  מדברת  את  "איך 
אומרת  "אני  רגיל"  אומרת?  זאת  "מה  בשאלה: 
קח  עניינים,  תזיז  בילדים,  טפל  קום  'אדוני'  לו 
רגיל...". אמרתי לה  אותם לגינה, תקלח אותם'... 
"אם ככה אני ממש מבין את הבעל שלך, וכי ככה 
מדברים? מדוע שלא תאמרי לו: 'בוקר טוב בעלי 
איך אתה מרגיש, הכל בסדר?  היקר מה שלומך, 
לי  ולעזור  הילדים  את  להעיר  שתסכים  מצב  יש 
להלביש אותם? אתה לא יודע איך אעריך את זה 
אם תיקח אותם בזמן לבית הספר, אני כל כך אהיה 
אסירת תודה לך, ובעזרת ה' ארוחת הצהריים שלך 

תהיה היום ארוחה חגיגית". 

הזאת?  הנמוכה  בגישה  תרוויחי  מה  יודעת  את 
ממשיכה  והיא  במקום".  השינוי  את  תראי  שאת 
בן אדם" שוב אמרתי  לא  הוא  הרב  "אבל  בשלה 
לה "כשאת  תבואי בגישה של "לשון רכה תשבר 
אתה  ברכות  תדבר  אם  עצם קשה,  זו  גרם  גרם", 
תשבור את העצמות הכי קשות".  תהיה רך וכנוע 
בכוחנות  פועל  שכשאתה  תשכח  ואל  לכולם! 
כולם מסמנים אותך באיקס גדול.  כאשר נכנסים 
היוונים להיכל הם שואלים מדוע המנורה שלכם 
שכשאנחנו  בגלל  זה  להם:  ענו  בדרום?  נמצאת 
לחלוחית,  ללא  יבשים   – 'נגב'  כמו  מבינים שאנו 
ופונים לאבא שבשמיים אבא, בלעדיך אני לא יכול 

זה מביא אצלנו להדלקת  לכבוש את הכעס שלי, 
בדיוק  נמצא שזה  ולשגשוג!  להצלחה   – המנורה 
יכול, אתה  אתה   - אומרים  הפוך ממה שהיוונים 
מסוגל, תעצים את עצמך, תחליט שאתה שמח ואז 
תהיה שמח, תחליט שאתה רגוע ואתה נהיה רגוע, 
הכל עניין של החלטות שלך! לכן היוונים נטפלים 

למנורה.

לאחר שניצחו את היוונים מספרת הגמרא: "בדקו 
ולא מצאו אלא פך שמן אחד בלבד" – כאן בעצם 
לומד  שהיהודי  הדרך  את  הגמרא  לנו  מתארת 

ממנה את ההכנעה והענווה האמיתית. איך? 

יהודי מגלה את הרחמים של השם עליו רק על ידי 
שתחילה הוא נותן את מיטב הכוחות שלו בנקודה 
של מאבק, בנקודה של עמל. 'תבדוק, צא לשטח, 
תתחתן, תביא ילדים, תנסה להביא פרנסה לבית' 
וכל זה למה? לא כדי שתגיע לתוצאות מוצלחות, 
"אבא,  מצאו"!  "ולא  של  להבנה  להגיע  כדי  אלא 
בדקתי, חיפשתי, ניסיתי ולא מצאתי" ואז כשאתה 
מבין שלא מצאת יגיע אליך "פך שמן אחד" אז ה' 
פתאום מגלה לך את הפך שמן אבל זה לא פך שמן 
רגיל, זה פך שמן של בורא עולם זה משהו מעל 
הקדוש  חותמו של  גדול!  כהן  של  חותמו  הטבע. 
ברוך הוא אמת. אין פלא שזה דולק שמונת ימים.

"נר חנוכה מצוותה משתשקע החמה" מי שקולט 
את המסר הזה רק מי שיש אצלו נקודה של שקיעת 

החמה. השמש הזורחת היא סמל ההצלחה.  

את הנרות מדליקים על פתח ביתו מבחוץ -מדוע?  
הבית מסמל את הקדושה ואילו הרחוב מסמל את 
ההיפך מהקדושה. המסר של הנרות הוא שתבין 
'על  להיות  הזמן  כל  מחפש  עצמך  מצד  שאתה 
לצאת  רוצה  אני  עצמי  מצד  מבחוץ',  ביתו  פתח 
החוצה, פוזל החוצה, וזה שאני עדיין בקדושה זה 
הרחמים של ה'. וכשאתה קולט מי אתה, תתפלל 
"אבא, בלעדיך אני לא יכול, אם לא תחזיק אותי - 

אני נופל, כי אני עם רגל אחת בחוץ". 

נר חנוכה אומר לך אם אתה רוצה להאיר, "תכיר 
האור  אז  בדרום  שאתה  וכשתבין  חלש".  שאתה 
שלך יאיר, ככל שתכיר את החולשה כך תזכה לאור 
של ה'.  ולכן מכיוון שכל עניינו של חנוכה הוא כמו 
שדיברנו 'להכיר את החולשה שלנו ומשם לגלות 
את השם ולזכות להצלחה ממנו' לכן ככל שאברר 
ואכיר יותר שאני חלש, אני עוד יותר אזכה לאור 
של ה'. ממילא כולם בחנוכה מהדרין מן מהדרין, 
כאן זה לא הידור של גאווה או חומרה יתירה, כאן 
זה הידור של זכות, הידור שככל שאתה מהדר בו 
הוא מביא לך הצלחה גדולה יותר, ועל כך נאמר 
עד  היא  חביבה  חנוכה  נר  "מצוות  ערוך  בשולחן 
מאוד" – ולמה? כי דרכה אתה מקבל את ההצלחות 

שלך בכל דבר ודבר. 

יהי רצון שנזכה ללכת בדרך האמת. 

אמן כן יהי רצון.



סִי
ֹ
ל יו ֶ

ׁ
ה ש נֵס הַחֲנֻכָּ

יוֹסִי: מוֹטִי, הָיָה לִי נֵס גָּדוֹל אֶתְמוֹל.

אוֹר,  מַדְלִיק  סְבִיבוֹן  תָּבִיא  קָדִימָה  אָז  מוֹטִי: 
נְכַבֶּה אֶת הָאוֹר בַּחֶדֶר וְנַתְחִיל לָשִׁיר " 

נֵּס גָּדוֹל הָיָה פֹּה".

יוֹסִי: רַעְיוֹן נֶהֱדָר, אֲבָל אַתָּה אֲפִלּוּ לֹא שָׁמַעְתָּ מָה הָיָה הַנֵּס.

מוֹטִי: מָה, מָה קָרָה? אוֹטוֹבּוּס כִּמְעַט דָּרַס אוֹתְךָ? הֶחְלַקְתָּ עַל קְלִפַּת 
בָּנָנָה וְנִשְׁאַרְתָּ בָּרִיא וְשָׁלֵם?

לִי  שֶׁקָּרָה  מָה  תַּקְשִׁיב  לְגַמְרֵי.  אַחֵר  מִסּוּג  נֵס  וְשָׁלוֹם.  חַס  לֹא,  יוֹסִי: 
כְּשֶׁחָזַרְתִּי מֵהַתַּלְמוּד תּוֹרָה אַחַר הַצָּהֳרַיִם...

אֲנִי מִתְקָרֵב לְחַדְרִי וְשׁוֹמֵעַ רְחָשִׁים וְרִשְׁרוּשִׁים. אֲנִי נִכְנָס לַחֶדֶר וּמְגַלֶּה 
הַחֲטִיפִים  מִמִּגְוָן  וּמְכַרְסֶמֶת  יוֹשֶׁבֶת  הַשָּׁלֹשׁ  בַּת  הַקְּטַנָּה  אֲחוֹתִי  אֶת 
וְהַמַּמְתַּקִּים שֶׁשָּׁמַרְתִּי לִי בַּמְּגֵרָה מִשִּׂמְחַת תּוֹרָה. שׁוֹקוֹלָדִים, חַמְצֻצִים, 
סֻכָּרִיּוֹת...., בְּהַכֹּללל הִיא "טִפְּלָה", בְּשֶׁקֶט בְּשֶׁקֶט בְּלִי שֶׁאַף אֶחָד יָשִׂים 
שֶׁהִיא לֹא  כָּזוֹ  בְּצוּרָה  עָלֶיהָ  "לִשְׁאֹג"  רָצִיתִי פָּשׁוּט  הָרִאשׁוֹן  בָּרֶגַע  לֵב. 
רָצִיתִי  הַשֵּׁנִי  בָּרֶגַע  מִתְקָרְבִים.  לֹא  יוֹסִי  שֶׁל  שֶׁלַּמְּגֵרָה  לְעוֹלָם  תִּשְׁכַּח 
אֶת  חִפֵּשׂ  שֶׁלֹּא  מִי  כָּל  אֶת  כֻּלָּם,  אֶת  וּלְהַאֲשִׁים  בַּבַּיִת  לְהִשְׁתּוֹלֵל 

הַקְּטַנְטֹנֶת בָּרֶבַע שָׁעָה הָאַחֲרוֹנָה,

וְאָז קָרָה הַנֵּס....

מוֹטִי: מָה? נִהְיֵית כְּמוֹ סְבִיבוֹן, הִסְתּוֹבַבְתָּ וְנָפַלְתָּ מֵרֹב חֻלְשָׁה וְתַדְהֵמָה?

יוֹסִי: דַּוְקָא לֹא, לֹא כְּמוֹ סְבִיבוֹן אֲבָל זֶה יוֹתֵר הִזְכִּיר לִי אֶת הַחֲנֻכִּיָּה.

בְּרַגְלַיִם,  לִרְקֹעַ  יָדַיִם,  לְהָרִים  לְהִתְרַגֵּז,  בִּפְרָאוּת,  לְהִתְנַהֵג  הָיִיתִי אָמוּר 
לִהְיוֹת נָפוּחַ כְּמוֹ סֻפְגָּנִיָּה... וָהּ' רִחֵם עָלַי וְעָשָׂה לִי נֵס. 

כְּמוֹ שֶׁהַחֲנֻכִּיָּה מְאִירָה לְכֻלָּם וּמְפַרְסֶמֶת אֶת הַנֵּס שה' עָשָׂה אִתָּנוּ בַּיָּמִים 
הַהֵם בַּזְּמַן הַזֶּה, כָּכָה הִרְגַּשְׁתִּי שה' עוֹשֶׂה אִתִּי נֵס – שֶׁאֲנִי לֹא כּוֹעֵס וְלֹא 

"יוֹצֵא מֵהַכֵּלִים".

מוֹטִי: אָז אַתָּה אוֹמֵר שֶׁיֵּשׁ לָנוּ נֵס חֲנֻכָּה כָּל יוֹם....?

יוֹסִי: אַתָּה מַמָּשׁ צוֹדֵק , זֶה מַמָּשׁ כְּמוֹ "מָסַרְתָּ גִּבּוֹרִים בְּיָד חַלָּשִׁים", כָּךְ 
ה' נוֹתֵן לָנוּ -הַחַלָּשִׁים, לְהִתְגַּבֵּר עַל הַיֵּצֶר הָרַע שֶׁחָזָק מֵאִתָּנוּ פִּי כַּמָּה 

וְכַמָּה. נִרְאֶה לִי שֶׁזֶּה מַמָּשׁ לְנַצֵּחַ אֶת הַיְּוֵנִים בְּכָל יוֹם מֵחָדָשׁ.

מוֹטִי: רֶגַע, אֲבָל מָה הָיָה הַסּוֹף שֶׁל הַסִּפּוּר? אַתָּה רוֹצֶה לְהַגִּיד לִי שֶׁלֹּא 
עָשִׂיתָ כְּלוּם לְאַחוֹתְךָ?

יוֹסִי: בֶּטַח שֶׁעָשִׂיתִי לָהּ, אֲבָל אַתָּה יוֹדֵעַ מָה?

וְחִבַּקְתִּי  גָּבוֹהַּ  גָּבוֹהַּ  אוֹתָהּ  הֵרַמְתִּי 
אוֹתָהּ חִבּוּק גָּדוֹל :

"בִּזְכוּתֵךְ מְתוּקָה, הָיָה לִי עַכְשָׁו נֵס 
חֲנֻכָּה"!!!

"נֵּס גָּדוֹל הָיָה פֹּה"!!!

ילדים בדרך

בור שהוא הצלה

אשת חיל

תתארו לכם מצב בו אדם שהיה על גג העולם, הילד הכי אהוב של אבא וביום בהיר 
נזרק לבור, ע"י האחים שלו מבשרו ממש.

תתארו לכם שהם בסוף במקום להרוג אותו, החליטו למכור אותו לעבד.

תתארו לכם שלאדון שקנה אותו, הייתה אישה שהפלילה אותו.

תתארו לכם שיש מקום יותר נמוך מעבד במצרים, וזה - עבד עברין שנאסר בכלא 
המצרי. בלי שום תאריך יעד לשחרור.

שנעשה סיכום ביניים? בלי משפחה, בלי זכויות, בלי חופש, בלי כסף ואפילו בלי 
ושואל שני  בבוקר בכלא המצרי,  אותו אדם קם  זה,  כל  כוס חד פעמית...  בתוך 

אסירים שפניהם זועפים: מדוע פניכם רעים היום????????

מה? איך זה יתכן? האם זה אנושי בכלל? אדם שעובר התעללות קשה ולא הוגנת 
לחזק  ועוד  בעולם,  והטוב  היופי  את  ולראות  בעצמו  לחייך  מסוגל  הוא  כיצד   –
אחרים??? טוב, זה רחוק ממני שנות אור! ו'חטאי שנגדי תמיד' אזכיר כאן: התארגנו 
אחיי ואני לעזור להורים שיחי'. לקחתי יום חופש. והנה... זה מבטל, וזה לא יכול, 
לזה התפקשש, ועוד אחים ועוד תירוצים, מצאתי את עצמי עוזרת לבד וכל העול 
איך  תשמעו  אם  אבל  הצדיק  יוסף  שעבר  ממה  מיליון  חלקי  אחד  זה  טוב,  עלי. 

הגבתי תבינו שאני שייכת למדור 'אשת חִיל 
כעסתי,  חיל'!  ל'אשת  ולא  לסובביה'  וּרְעָדָה 
רטנתי, התלוננתי, נעלבתי, ביקרתי, הלשנתי, 
והתמרמרתי  זעפתי  נזפתי,  התקרבנתי, 
במספר  מוגבלת  אני  לטובתכם  )שאמשיך? 
מלא  עוד  יש  אבל  כאן  אעצור  לכן  המילים 
בין  הפער  ממני(.  שיצאו  האלו  מהרעלים 
תגובת יוסף הצדיק אלי הוא עצום!!!!!  איך 
איך  שלי?  הרעות  המידות  על  לעבוד  אוכל 
חווה  אני  למה  הרע?  ביצר  להילחם  אוכל 

כישלונות כאלו? מי יכול לעזור לי ? בבקשה הצילו, באמת! מאין יבוא עזרי? דרך 
השיעורים של הרב הגיע ישועתי.

-למה נפלו פניך 'אשת חיל'? דעי שאין לך שום סיכוי לנצח את יצר הרע !

-מה?????? אבל הבנתי שאני במלחמה איתו!

-כן, אבל הוא מלאך שעשוי מאש ואת עשויה מבשר ודם... זה כמו אדם שמנסה 
לעצור טנק! דריסה בטוחה! השם לא רוצה שתנצחי. 

-אז למה השם שם אותי במלחמה מולו? מה השם רוצה ממני?

-השם לא רוצה שאת תנצחי אותו בעצמך! השם רוצה שתביני שאת חסרת אונים 
מולו ואז תקראי לו! השם רוצה שתפני אליו והוא ילחם בעבורך מולו. "אבא תרחם 

עלי! אני כלום בלעדיך ! אבא תעזור לי מול יצר הרע שלי!"

-אבל מה הפתרון לכל המידות הרעות שלי: הכעס, העצלות, עצבות, קנאה, שנאה 
סדנת  חשמל?  מכת  אולי  שלי?  הרעות  במידות  טיפול  דרך  לך  יש  האם  ותחרות 

אהבה? טיפוס על הר בלי מים? מה השיטה?

-השם לא רוצה שתטפלי במידות הרעות שלך )על אף שבהחלט רשימתך מכובדת 
למדי(.

-אז מה השם רוצה שאעשה בהם?

-השם רוצה שדרך המידות הרעות האלו תכירי את מציאותך ודרך המידות הרעות 
האלו תהיה קשורה אליו, כי האמת הזאת - שאת חסרת אונים ולא יכולה בלי השם, 
 - בְּאַיִן – דווקא משם  ל'אַיִן' ו"הבעל שם טוב הקדוש" אומר כשאת  עושה אותך 

מתוך הָאַיִן )חוסר אונים מוחלט( משם תקראי להשם - והוא יבוא לעזרך !

"אבא תרחם עלי בבקשה, תיראה שאני כזאת מציאות של כעס בלי הרחמים שלך, 
אבא בוא נעשה עסקת חליפין קח ממני את הכעס הזה ותוריד לי במקומו שמחה 

טובה" 

- האמת הזאת שווה לנו זהב !!! כך תבוא הגאולה אמן ואמן.

מוטי
יוסי


